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سخنگوی ستاد انتخابات کشور:

وزارت كشور چارچوب »حداكثر هزینه هر نامزد
در حوزه انتخابیه« را تعیین می كند

سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت: براساس قانون، حداکثر هزینه هر 
نامزد در حوزه انتخابیه، توسط وزارت کشور، تدوین و توسط هیئت مرکزی 

نظارت تأیید می شود.
محسن اسلامی با بیان اینکه هیئت های نظارت و شورای نگهبان تا ۱۴ دی فرصت 
دارند صلاحیت داوطلبان را اعلام کنند، گفت: بر اساس ماده ۸۳ قانون جدید انتخابات 
مجلس شورای اسلامی، از زمان ثبت نام داوطلبان، هرگونه تبلیغات به صورت مستقیم 
و غیرمســتقیم ممنوع است و جرم ا نگاری می شود. ارائه لیست انتخاباتی در این بازه 
زمانی توســط احزاب و گروه های سیاسی که پروانه فعالیت را از کمیسیون ماده ۱۰ 

احزاب دریافت کردند هم مجاز نیست.
وی گفت: بررســی صلاحیت ها در هیئت های نظارت پایان یافته و تا ۱۴ دی به 

اعتراض داوطلبان رسیدگی می کنند.
دبیر ســتاد انتخابات با اشاره به ساز و کار سامانه شفافیت مالی انتخابات، افزود: 
در این سامانه تامین مالی فعالیت های تبلیغاتی ثبت و ضبط، پایش و نظارت می شود. 
از ۱۵ دی، برای کلیه نامزدها پیامکی شامل نام کاربری و رمز عبور ارسال می شود و 
می توانند اطلاعات خود را ویرایش و تکمیل کنند. کلیه کمک هایی که از سوی خیرین 
و افراد ایرانی و گروه های سیاســی انجام می شود و همچنین دارایی های شخصی فرد 
که قرار است در انتخابات هزینه شود، در سامانه وارد می شود. کلیه هزینه ها نیز باید 

در سامانه ثبت شود.
اســلامی گفت: طبق قانون انتخابات، هزینه ها بر ۴ محورِ برپایی ستاد انتخابات، 

برپایی تجمع عمومی، تبلیغات متقاضی و حق الزحمه عوامل اجرائی است.
وی اضافه کرد: براســاس قانون، حداکثر هزینه هر نامزد در حوزه انتخابیه، باید 
توسط وزارت کشور، تدوین و توسط هیئت مرکزی نظارت تأیید شود. یعنی آن حوزه 
انتخابیه خاص، برای تبلیغات و تأمین مالی، یک سقفی دارد و اگر رعایت نشود، تخلف 
صورت گرفته است. احزاب و خیرین هم تنها می توانند ۲۰ درصد از این سقف را تأمین 
کنند. طبق قانون، مابه ازای نقدی کمک های غیرمادی نیز باید در سامانه ثبت شود.

دبیر ســتاد انتخابات کشور با اشــاره به ماده ۷۴ قانون جدید انتخابات مجلس 
شورای اسلامی گفت: دستگاه های دولتی ذیل ماده ۵ مدیریت خدمات کشوری باید 

ظرفیت های خود را برای تبلیغات در اختیار نامزدها قرار بدهند.
اســلامی خاطرنشــان کرد: اوایل بامداد ۱۵ دی، ســعی می کنیم نتایج بررسی 

صلاحیت ها را در سامانه قرار داده و از طریق پیامک، به داوطلبان ابلاغ کنیم.
سردار شریف: 

دشمن برای القای دروغ به مردم معماری دقیق و هوشمند را 
در دستور كار دارد

سخنگو و مســئول روابط عمومی کل سپاه گفت: دشمن برای القای 
دروغ به مردم و فریب افکار عمومی، معماری دقیق و هوشمند را دستور 

کار خود دارد.
 سردار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در آیین تجلیل و تکریم مدیران و کارکنان فعال در عرصه انتخاب و معاونت 
روابط عمومی ســپاه به عنوان معاونت برتر بین معاونت های تخصصی ســازمان های 
نیروهای مســلح معرفی شد که با اهدای لوح تقدیر و تشویق سردار سرلشکر پاسدار 
محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح به معاون روابط عمومی سپاه همراه بود.
سردار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه پاسداران در این 
آیین گفت: بی شــک این دستاورد و موفقیت مرهون راهبری و حمایت های فرمانده 
کل و نماینده ولی فقیه در ســپاه و تلاش های صادقانه، هوشــمندانه و هوشیارانه و 
در عین حال هنرمندانه و حرفه ای یکایک کارکنان و فعالان روابط عمومی ســپاه در 
سراســر کشور بوده و مسئولیت همگان را در حال و آینده به ویژه در شرایط جنگ 

ترکیبی و شناختی دشمن، سنگین تر می سازد.
وی افزود: یکی از راهبردهای رسانه ای و تبلیغاتی دشمن در عرصه جنگ ترکیبی 
و شــناختی تصویر ســازی وارونه، غلط و هدفمند از چهره و عملکرد ســپاه و القای 
فاصله بین مردم به ویژه نسل جوان با این نهاد انقلابی و مردمی است که با ترفند ها 
و مستمســک های جعلی راهبری و به طور پیوسته دستور کار رسانه های وابسته به 

امپریالیسم رسانه ای قرار دارد.
سردار شریف ارائه تصویر واقعی، درست و دقیق از مواضع، عملکرد و کارکردهای 
ســپاه در عرصه های مختلف را پادزهر سناریوهای تخریبی رسانه ای دشمن دانست 
و با برشــماری نقش و جایگاه روابط عمومی ســپاه در این عرصه تصریح کرد: روابط 
عمومی از پیشــران های اصلی مقابله با عملیات روانی و رســانه ای دشمن علیه سپاه 
به ویژه در شرایط و مقطع حاضر که جنگ ترکیبی و شناختی دشمن با به کارگیری 
شــیطنت آمیز تمامی ظرفیت ها و فرصت های به ویژه در پی تحریف و قلب حقایق و 

واقعیت ها مربوط به این نهاد انقلابی و مردمی است، بشمار می رود.
سخنگوی سپاه با اشاره به تلاش همه جانبه دشمن برای آسیب زدن به سرمایه 
اجتماعی نظام خاطرنشان کرد: بخش عمده برخی تاثیرگذاری های رسانه ای دشمن 
در فضای افکار عمومی کشــور ناشــی از عدم کارایی و کارآمدی روابط عمومی ها و 
فقدان هوشمندی و هنرمندی لازم در نحوه اطلاع رسانی عملکرد دستگاه ها و انعکاس 
خدمات، پیشــرفت ها و موفقیت های نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران به مردم و 

به تبع آن خنثی سازی عملیات روانی و هجمه های رسانه ای مخرب دشمن است.
وی، فقدان نقشه جامع رسانه ای و ضعف هماهنگی ها و نقش آفرینی های مشترک 
و هم افزا بین روابط عمومی و متولیان امور رسانه ای در بخش های کشوری و لشکری 
را از جمله زمینه های بروز ناکارآمدی و عدم توفیق در عرصه رسانه و ارتباط با مردم 
و افکار عمومی توصیف و تاکید کرد: ابراز ناخرســندی، نارضایتی و گلایه  های  چند 
باره رهبر عظیم الشأن انقلاب اسلامی از نحوه اطلاع رسانی و انعکاس عملکردها و خلق 
پیشــرفت ها در بخش های مختلف به افکار عمومی و جامعه مخاطب، لزوم بازنگری 
در رویکردها و رفتارها با هوشمند سازی و حرفه ای  سازی روندها و فرآیندهای جریان 
اطلاع رســانی به عنوان یک مســئولیت خطیر و تکلیفی را اجتناب ناپذیر و فراروی 
مســئولین دســتگاه ها و روابط عمومی ها قرار داده اســت و هرگونه کوتاهی در این 

زمینه جفا در حق رهبری و ملت ایران است.
سخنگوی سپاه در پایان آسیب شناسی و فهم دقیق و درست نقاط ضعف و قوت 
در حوزه عملکرد روابط عمومی ها را یک امر دائمی و ضروری قلمداد و تصریح کرد: 
دشمن برای القای دروغ به مردم و فریب افکار عمومی ، معماری دقیق و هوشمند را 
دستور کار خود دارد و علی القاعده ما برای برهم ریختن دستگاه محاسبات رسانه ای 
و میرایی عملیات روانی او بایســتی آگاه  ســازی مردم و آماده کردن جامعه به عنوان 
مهم ترین عنصر برای خنثی کردن نقشه های دشمن در جنگ شناختی را مشق روزانه 
خود قرار دهیم و در عرصه جهاد تبیین و نهضت آگاه  سازی مانند یک معمار و طراح 

حاذق و حرفه ای عمل کنیم.
به گزارش فارس، در این مراسم، سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح با اهدای یک لوح از فعالیت های سردار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط 

عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در حوزه رسانه تقدیر کرد.

درمکتب امام

باید در مقابل تمام اینها بایستیم
عدل آمریکایی یعنی چه؟ یعنی هرکس خاضع به من شد، آن یک 
چیزی اســت که ما او را قبولش داریم، هرکس منافع مملکتش را به 
ما داد ما او را قبول داریم! از آن ور شــوروی هم همین است، همه این 
قدرت های بزرگ این طوری هستند و ما باید در مقابل تمام اینها بایستیم.
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وحیدی خبر داد

واگذاری ۱۰۱ مأموریت تحقیقاتی
به  ۵۰ دانشگاه  و تشکیل ۱۶۰ هیئت نخبگانی

وزیر کشور خبر داد: 1۰1 ماموریت تحقیقاتی به ۵۰ دانشگاه  کشور واگذار و 16۰ هیئت 
نخبگانی استانی برای پیگیری این مأموریت ها تشکیل شد.

احمد وحیدی وزیر کشور در آیین اختتامیه بیست و چهارمین جشنواره تجلیل از پژوهشگران، 
فناوران و نوآوران برتر در دانشگاه شهید بهشتی، پژوهش را زیربنای هر توسعه و تحولی دانست 
و گفت: هیچ تحول اجتماعی بدون مبنای پژوهشی اتفاق نمی افتد و هیچ تمدنی بدون علم شکل 

نخواهد گرفت.
وی پژوهش و علم را مقدس و والا دانست و افزود: نقش این موضوع در مکتب مقدس اسلام 

و اهل بیت روشن و جدی و از آموزه های اصلی دین ماست.
وزیر کشور در مورد اقدامات انجام شده در این حوزه گفت: علاوه  بر واگذاری ۱۰۱ ماموریت 
تحقیقاتی به ۵۰ دانشــگاه  کشــور و تشــکیل ۱6۰ هیئت نخبگانی اســتانی برای پیگیری این 
ماموریت ها، ســتاد اقتصاد دانش بنیان با محوریت استانداران شکل گرفت تا اقتصاد دانش بنیان 

در هر استان دنبال شود.
وحیدی با بیان اینکه ۲۷ محصول خاص مورد نیاز وزارت کشور در حوزه های مختلف به ویژه 
در محور شهر هوشمند تعریف شده است، اظهار داشت: موضوعات اختصاصی در حوزه مدیریت 

پسماند، مدیرت بحران و حمل ونقل عمومی از جمله فناوری هایی است که باید پیگیری شود.
وی با بیان اینکه اشتغال دانش بنیان یکی از موضوعاتی است که در استان ها دنبال می شود، 
گفــت: زنجیره ارزش افزوده که در پژوهش اتفاق می افتد، در زنجیره ارزش راهبردی اســتان ها 
جای گرفته اســت. ۲ تا ۳ زنجیره ارزش راهبردی برای هر اســتان تعریف شده که بستر خوبی 

برای حمایت است.
وزیر کشور به شاخص های ارزیابی استانداران اشاره کرد و توضیح داد: 9 شاخص ارزیابی اقتصاد 
دانش بنیان، ملاک ارزیابی استانداران است و حمایت استانداران از فعالیت های پژوهشی از جمله 

موضوعاتی است که از استانداران و مسئولان وزارت کشور خواسته شده است.
وحیدی به دیدگاه رهبری در مورد موضوع پژوهش اشاره کرد و گفت: ایشان یادآور شدند ما 
نباید در موضوعات علمی عقب بیفتیم و ضروری است جایگاه خود را حفظ کرده و توسعه دهیم.
وی به نقش مهم علم در آینده دنیا اشــاره و خاطرنشــان کرد: ما در موضوع فضای مجازی 
دچار غافل گیری شــدیم و برای ما مزاحمت ایجاد کرد ولی امروز در حال جبران و تسلط بر این 

حوزه هستیم.
وزیر کشور درباره نقش هوش مصنوعی نیز اظهار داشت: هوش مصنوعی در حوزه های مختلف 
اهمیــت دارد و امیدواریم با توجه وزیر علوم و معاون علمی و فناوری ریاســت جمهوری جایگاه 

برجسته ای در این موضوع پیدا کنیم .
وحیدی تاکید کرد: پرچم عزت ملی با جهاد علمی پژوهشگران و دانشمندان برافراشته خواهد 

شد؛ بدون سرآمدی علمی، نمی توان تمدن داشت.
با مشارکت 81 هزار نفر

طرح زمستانی پلیس راهور و دستگاه های امدادی و خدماتی 
در جاده های كشور آغاز شد

طرح زمستانی پلیس راهور و دیگر دستگاه های امدادی و خدماتی از دیروز رسماً 
در جاده های کشور آغاز شد.

به گزارش ایســنا، با اجرای رزمایش طرح زمســتانی پلیس و دیگر دســتگاه های امدادی و 
خدماتی در دانشگاه علوم انتظامی امین و با حضور جمعیت هلال احمر، سازمان اورژانس کشور، 
امدادخودروها، ســازمان راهداری، آتش نشانی و...، طرح زمســتانی در جاده های کشور از دیروز 

رسماً آغاز شد.
رئیس پلیس راهور فراجا در این مراسم با اشاره به آغاز طرح زمستانی پلیس راهور در جاده های 

سراسر کشور گفت: این طرح تا ۲۰ اسفند ادامه دارد. 
سردار سیدکمال  هادیانفر با بیان اینکه ۸۱ هزار نفر از هشت دستگاه امدادرسان در این طرح 
 مشــارکت دارند، افزود: در اجرای این طرح از ۷۲ بالگرد نیز کمک گرفته شــده است، همچنین
9 هزار و ۵۳۵ خودروی سبک و ۸ هزار و ۸9۸ خودروی سنگین در 6 هزار و۱9۳ پایگاه ثابت و 
ســیار در جاده ها و شــهرها حضور دارند. پلیس راهور نیز با ۵۰6 پایگاه ثابت و سیار و ۱۵ هزار و 

۳۸۱ نیرو و سه هزار و ۴۴۳ دستگاه خودروی گشتی در طرح زمستانه شرکت می کند.
هادیانفر ادامه داد: همچنین پلیس راهور در این طرح از امکانات پهپادی خود نیز کمک خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه بیش از ۱۴۰۰ گردنه و محور در کشور داریم، اظهار داشت:  از این تعداد ۱۱۰ گردنه 
برف گیر است و در همین گردنه ها نیز شاهد آن هستیم که در هنگام زمستان و بارش برف، مشکلات 
زیادی برای رانندگان و مســافران ایجاد می شــود. لذا ما توجه ویژه ای به این گردنه ها داریم. همچنین 
تاکید کردیم که در صورت آنکه تردد در جاده های ایمنی مسافران را تهدید می کند یا احتمال در راه 

ماندگی وجود دارد، حتما نسبت به انسداد جاده تا رفع خطر کامل از آن اقدام شود.
اجرای آزمایشی کروکی الکترونیک در سراسر کشور

رئیس پلیس راهور همچنین در حاشیه این مراسم از اجرای آزمایشی طرح کروکی الکترونیک در 
سراسر کشور خبر داد و گفت: بعد از یک بازه آزمایشی، اجرای کروکی ها به صورت الکترونیک در کل 
کشور با حضور رئیس جمهور آغاز می شود. در حال حاضر 9۰ درصد افسران پلیس راهور به دست افزارها 

برای ترسیم کروکی الکترونیک مجهز شده اند.
هادیانفر درباره اهمیت کروکی الکترونیک بیان داشت: تنها در یک مورد که مربوط به بیمه هاست 
باید بگویم که براساس اعلام بیمه مرکزی، سالانه پنج هزار میلیارد تومان خسارت تصادفات پرداخت 

می شود که حدود دو هزار میلیارد آن مربوط به تصادفات ساختگی و کروکی های دارای ایراد بود.

جانشــین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: پاســداری از انقلاب اســلامی در طول 4۵ سال به 

  برکت اقدام حضرت امام)ره( محقق شده  است.
سردار دریادار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی صبح روز سه شنبه ۲۱ آذر در مراسم تودیع و معارفه 
فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل)ع( لرستان اظهار داشت: همۀ مردم 
دنیا، ان شاءالله حلاوت حکومت عدل اسلامی را مشاهده کنند و این 

وعدۀ خداوند حتماً محقق می شود.
در این مراسم سردار سرتیپ دوم پاسدار نعمت الله باقری که با 
حکم سرلشکر سلامی به فرماندهی سپاه حضرت ابوالفضل)ع( لرستان 
منصوب شــده است معارفه و از زحمات سردار مرتضی کشکولی، 
فرمانده ســابق سپاه استان لرســتان که به عنوان فرمانده قرارگاه 

صاحب الزمان)عج( سپاه پاسداران منصوب شده  است تقدیر شد.
دریادار فدوی با اشاره به مراسم تودیع و معارفۀ مسئولان افزود: 
مسئولیت های مسئولان حتی در سپاه هم مقطعی است و خدا را 

شاکریم که شجرۀ طیبه ای که توسط حضرت امام)ره( تأسیس شد، 
برکت به اقدامات پاسداران و بسیجیان داده  است.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تأکید به 
اینکه پاســداری از انقلاب اسلامی در طول ۴۵ سال به  برکت اقدام 
حضرت امام)ره( محقق شــده  اســت، عنوان کرد: ان شاءالله همۀ 

پاسداران بتوانند به تکالیف پاسداری خود عمل کنند.
وی با اشــاره به سخن امام راحل، با تأکید به اینکه پاسداری، 
یک تکلیف اســت، بیان کرد: تکلیف زمانی اســت که بین و بنده 
خداوند برقرار است و باید همانند یک تکلیف به کارهای انجام  شده 

در سپاه نگاه کرد.
سردار فدوی با بیان اینکه از روز ۲۴ بهمن سال ۱۳۵۷ توسط 
خبیث ترین خبیثان عالم و عوامل دســته چندم شیطان بزرگ به 
انقلاب اسلامی حمله شده  است، گفت: خبیثان عالم حتی یک روز 
هم در این ۴۵ سال از شرارت و دشمنی علیه انقلاب عقب ننشسته اند.

  جانشــین فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی ابراز 

کرد: همۀ دانشگاه های لرســتان اگر پژوهشی پیرامون انقلاب در 
زمان امامین انقلاب انجام دهنــد، نمی توانند این انقلاب را بدون 

نام اسلام بیان کنند.
سردار فدوی با تأکید به اینکه انقلاب اسلامی مترادف با اسلام 
اســت، اظهار داشت: پاسداری از انقلاب همانند پاسداری از اسلام 
اســت و نمونۀ بارز پاسداری از اسلام در عمل پاسدار بزرگ اسلام، 

حضرت امام حسین)ع(، تجلی پیدا کرد.
وی با بیان اینکه اســلام به دست منجی عالم بشریت خواهد 
رسید، افزود: به برکت امام حسین)ع( روز تولد وی به نام روز پاسدار 
نام گذاری شــده  است و پاســداری از خود امام، مقدم از پاسداری 

انقلاب اسلامی است.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تأکید 
به اینکه ما باید ابتدا تکالیف خود را برای پاسداری از خود انجام 
بدهیم تا بتوانیم از انقلاب اســلامی دفاع کنیم، عنوان کرد: این 
اقدام معادل تقواست و هر مأموریتی که در انقلاب اسلامی پیش 

آمده  است پاسداران پای کار رفته اند.
وی با تأکید به عمل طبق موازین الهی بیان کرد: در فعالیت های 
ســپاه به قرآن و سنت های الهی توجه شده  است؛ اگر ما طبق این 

موازین عمل کنیم حتماً موفق هستیم.
سردار فدوی با اشاره به جنگ احد در زمان پیامبر اکرم)ص( 
گفت: مسلمانان در این جنگ دستور حضرت محمد)ص( را انجام 

ندادند و در نتیجه شکست خوردند.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه 
جان مبارک حضرت محمد)ص( در جنگ احد در خطر قرار گرفت، 
ابراز کرد: در این جنگ بیش از 9۰ زخم به حضرت علی)ع( وارد شد.

دریادار فــدوی با تأکید به اینکه ما اگر به تکالیف خود عمل 
نمی کردیم، آیا این همه موفقیت و ســرافرازی حاصل می شــد، 
اظهار داشــت: به تکالیف عمل شده  است که ما سرافراز، سربلند و 
مقتدر هســتیم و دشمنان ما اذعان می کنند که در موضع انفعال 

قرار گرفته اند.

وی با بیان اینکه ما باید اصرار داشــته باشــیم که به تکالیف 
خودمان عمل کنیم، افزود: وقتی انسان به تکالیف خود عمل کند، 

خداوند به او کمک می کند و مسیر را به او نشان می دهد.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با ابراز اینکه 
خوب اســت که انسان هم بسیجی عمل کند و هم در نام بسیجی 
باشــد، عنوان کرد: ان شاءالله با حضور فرمانده جدید سپاه لرستان 

شاهد تکالیف عالی در این استان باشیم.
وی با اشاره به خصیصه های پاسدار در کلام مقام معظم رهبری 
بیان کرد: باور به وعده های خداوند برای پاســداران مهم است و ما 
چون می دانیم که خداوند طرف جبهۀ حق اســت به مصاف همۀ 

خبیثان عالم رفتیم.
به گزارش تســنیم، فدوی با تأکید به انتقال مفاهیم انقلاب 
اسلامی به سایر کشورهای دلدادۀ انقلاب، چون یمن، گفت: یمن 
بــا آمریکا در قضیۀ غزه هم اعلام جنگ کرد و هم اقدام علیه این 

کشور انجام داد.

دریادار فدوی: 

پاسداری از انقلاب یک تکلیف است؛ نفس امام راحل به سپاه بركت بخشید

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با کلیات لایحه 
بودجه سال 14۰3 مخالفت کردند.

در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی، بررسی 
کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور در دستور کار 
قرار گرفت و پس از سخنان موافقان و مخالفان، نمایندگان 
بــا 9۱ رای موافــق، ۱۲۷ رای مخالف و ۱۰ رای ممتنع با 

کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ مخالفت کردند.
رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه  درباره 
دلایــل مخالفت نمایندگان با کلیات بودجه ۱۴۰۳ گفت:  
برخی نقاط ضعف بودجه، همچون نرخ بالای مالیات، عدم 
تناســب بودجه با برنامۀ هفتم و بحث بازنشستگان که در 
برنامۀ هفتم مصوب شده بود و دولت منابعی برای آن ندیده 

بود، از دغدغۀ همکاران ما بود.
وی افــزود: رد کلیــات بودجه، همــکاری جدیدی 
 بیــن دولت و مجلس برای اصــلاح این قانون ظرف مدت

۷ روز را ایجاد خواهد کرد.
زارع ادامه داد: کســری در منابع هدفمندی یارانه ها، 
یارانــۀ نقدی، گندم و نان مشــخص نبود. همچنین بحث 

سرمایه گذاری دارای ابهاماتی بود که مورد قبول همکاران 
ما نبود.

ســخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه خاطرنشــان 
کرد: مواردی همچون جابه جایی مجوزها که درخواســت 
دولــت بود و همــکاران مجلس معتقدند که باید شــفاف 
باشــد. رشد محدود حقوق و دســتمزد هم برای کارکنان 
و هم بازنشستگان از دیگر دغدغه های همکاران ما بود که 
امیدواریم با همکاری یک هفته ای بین دولت و مجلس این 

اصلاحات انجام شود.
دولت ۷ روز برای اصلاح لایحه بودجه ۱۴۰۳ 

فرصت دارد
محمدباقر قالیباف، رئیس  مجلس شورای اسلامی پس 
از رد کلیات بودجه ســال ۱۴۰۳ گفت: بر اساس آئین نامه 
داخلی مجلس، دولت ۷ روز فرصت دارد اصلاحات را انجام 

دهد و به مجلس بازگرداند.
رئیس  مجلس شورای اســلامی ادامه داد: من از آقای 
منظــور و دوســتانمان در دولت خواهشــی دارم؛ با توجه 
 به اینکه وقت ما تنگ اســت، برخی دوســتان که حرف از

دو دوازدهم می زنند، بدانند که وقت برای چنین کاری نیست.
وی تصریح کرد: ما باید بودجه ۱۴۰۳ به عنوان ســال 
اول برنامه هفتم را محکم و دقیق به ســرانجام برسانیم لذا 
خواهش من این اســت که با توجه به اینکه اولین سال با 
اســتناد به ماده ۱۸۲ آئین نامه داخلی برای اصلاح ساختار 
بودجه کار را پیش می بریم که باید از عدم تراز و کســری 

عملیاتی جلوگیری کند.
رئیس قوه مقننه، ادامه داد: با توجه به اینکه رأی گیری 
به اتمام رسیده به صراحت اعلام می کنم این لایحه کسری 
قابــل توجهــی دارد و در این بودجــه پیش بینی حقوق 
بازنشستگان صورت نگرفته است که آن هم به کسری اضافه 
می شــود اگر بخواهیم این موضع را منوط به محل مالیات 

بکنیم نیز اشکال بدتری به وجود می آورد.
قالیبــاف افزود: لذا بودجه کار تعاملی مجلس و دولت 
است و ما حتما باید کمک کنیم که این مسئله به درستی 
اصلاح شود و وقت نیز گرفته نشود، در طول یک هفته من 
و کمیســیون تلفیق در خدمت دولت خواهیم بود و کمک 
خواهیم کرد بودجه ای به مجلس بیاید که جهت گیری داشته 

و تورم زا نبوده و قول های برنامه هفتم را نیز محقق کند.
کلیات لایحه بودجه سال آینده

۱۰ دی در صحن مجلس بررسی می شود
سید نظام موسوی ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس 
شورای اســلامی درباره زمان بررسی مجدد کلیات بودجه 
۱۴۰۳ در صحن علنی مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه 
به اینکه کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ به تصویب نمایندگان 
مجلس نرسید، دولت ۷ روز زمان برای اعمال اصلاحات در 

لایحه بودجه و ارجاع آن به مجلس دارد.
وی ادامه داد: دولت تا ۲9 آذرماه برای انجام اصلاحات 
در لایحه بودجه ۱۴۰۳ فرصت دارد و بعد از آن جلســات 
کمیسیون تلفیق تشکیل می شود. کمیسیون تلفیق دو روز 
برای بررسی و ارائه گزارش جدید کلیات لایحه به مجلس 

فرصت دارد.
سخنگوی هیئت رئیســه مجلس گفت: جلسه علنی 
مجلــس برای بررســی گزارش جدید کمیســیون تلفیق 
 دربــاره کلیات لایحــه بودجه ۱۴۰۳ در روز یک شــنبه

۱۰ دی ماه تشکیل می شود.

مجلس با كلیات لایحه بودجه سال آینده مخالفت كرد

رئیس شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 
درباره حضور جریان اصلاحات در انتخابات، گفت: 
اصلاح طلبان آبرویی ندارند که بخواهند قد علم 
کنند و اگر بخواهند جرأت به خرج دهند مواجه 
بهتر  افشاگری های کوبنده خواهند شد، پس  با 
آن می بینند که فعلا چراغ خاموش حرکت کنند.
مصطفی میرسلیم رئیس شــورای مرکزی حزب 
موتلفه اســلامی در گفت و گوی تفصیلــی با ایرنا و در 
پاســخ به سؤالی درباره عملکرد مجلس یازدهم عنوان 
شده است: با فعالیت های مجلس جمع بندی و به صورت 
جزوه منتشر شده است و خوب است برای جزئیات به 
آن مراجعه شود ، اما مجلس سه وظیفه مهم دارد، یکی 
قانونگذاری؛ در این بــاره فعالیت های مجلس یازدهم 
هرچند از انســجام برخوردار نبوده اما از لحاظ حجمی 
کمتر از دوره های قبل نیســت و به مسائل معتنابهی 
پرداخته است؛ به لحاظ کیفی موفقیت لازم درباره قوانین 
اصلی نظیر قانون آیین نامه داخلی و قانون انتخابات و 
قانــون جامع قانونگذاری و قانون تعیین تکلیف فضای 
مجازی و قانون بانکداری)غیر از بانک مرکزی که اخیرا 
تصویب شد( به دست نیامده است.وظیفه دوم نظارت 
است که نســبت به آن اهتمام ورزیده شده اما نتیجه 
مطلوب حاصل نشــده است: بسیاری از قوانین مهم و 
مؤثر بر سرنوشــت کشور، در ۱۵ سال گذشته تصویب 
شــده اما با عدم اجرا یا اجرای ناقص مواجه بوده است. 
مجلس یازدهم ســعی کرده این نقیصه را برطرف کند 
و در مــواردی موفق بوده ولی توفیق کامل به دســت 
نیامده اســت. نظارت بر عملکرد وزرا و دســتگاه های 
اجرائی با هدف اصلاح و تشویق آنها پیشرفت مطلوب 

را نداشته اما نظارتی که دربرگیرنده رفع حوائج جزئی 
حوزه انتخابیه نمایندگان اســت موفق تر بوده اســت. 
وظیفه ســوم شایسته سالاری است که مجلس یازدهم 
علی رغم استقبال از نامزدی جناب آقای رئیسی، نسبت 
به عملکرد بســیاری از وزرا انصافا بدون رودربایســتی 
اقدام کرده ولی این اقدام فاقد جامعیت بوده است. در 
مجموع مجلس یازدهم فعالیت های گسترده ای داشته که 
علی رغم کاستی ها، مانع حضور قوی مردم در انتخابات 

آینده نخواهد شد.
وی درباره اقدامــات و طرح های نافرجام مجلس 
یازدهم عنوان داشــت: اصلاح شیوه مدیریت مجلس، 
عدم چاره جویی مؤثر برای مشکل آب، و معضل اقتصاد 
انرژی، و موضوع بانکداری از نکات اساسی بوده که هنوز 
مجلس نتوانسته از بن بست های آن خارج شود و امید 
است در قالب برنامه هفتم راه نجاتی هویدا شود.شفافیت 
یکی از شعارهای مجلس یازدهم بود، اما بعد از شروع به 
کار مجلس و بررســی هایی که صورت گرفت، سرانجام 
چتر شفافیت فراگیر شد و شامل قوای سه گانه هم شد، 
چرا مجلسی ها از شفافیت آرای نمایندگان به شفافیت 
قوای سه گانه رسیدند؟ به نظر می رسد که مجلس درباره 
استقرار نظام شفافیت گرفتار تأخیر و ابهام شد و سعی 
کرد با تعمیم شــفافیت به سایر قوا جبران مافات کند، 
اما این تعمیم مسائلی داشت که مجلس از آن غافل بود.
میرسلیم درباره اینکه چرا طرح شفافیت در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام به ســرانجام نرسیده است، 
خاطرنشــان کرد: اصل شــفاف بودن به روشن بودن 
فعالیت ها و درآمدهای نمایندگان در مدت مسئولیت 
نمایندگی شــان برمی گردد و قانونا آنها نباید کاســبی 

و مســئولیت اجرائی اقتصادی دیگری داشــته باشند، 
ماننــد عضویت در هیئت مدیره شــرکت های دولتی و 
خصوصــی، تا موضوع تعارض منافع پیش نیاید، یعنی 
نماینده از جایگاه نمایندگی مردم برای منافع شخصی 
خود و خویشــان و دوستانش استفاده نکند.به نظر من 
ایــن نکته برای بقیه مســئولان و مدیران تمام ارکان 
حکومتی معتبر است. ولی در طرح پیشنهادی به این 
نکته مهم کمتر توجه شد و بیشتر به علنی کردن آرا و 
نظریات نمایندگان اهتمام ورزیدند و ســعی کردند آن 
را به ســایر مدیران و مسئولان دیگر قوا تعمیم دهند. 
البته این نکته بســیار مهمی است که اداره امور جاری 
کشــور اقتضا نمی کند که همه مذاکرات و تصمیمات 
علنی باشد زیرا سوءاستفاده کنندگان، با بهره برداری از 
آن اطلاعات خسارت بسیاری به منافع عمومی می زنند 
و من ســراغ ندارم در دنیا دولتی کل مذاکرات خود را 

علنی کرده باشد.
نماینــده مردم تهران در مجلــس یازدهم، درباره 
صندوق های بازنشســتگی هم عنوان داشت: می دانیم 
با توجه به کوشــش های ارزشمندی که بعد از پیروزی 
انقلاب در زمینه بهداشــت و درمان انجام گرفته، امید 
به زندگی افزایش یافته است و در نتیجه صندوق های 
بازنشســتگی برای حفظ موازنــه کلان بین درآمد و 
هزینه صندوق های بازنشســتگی، سن بازنشستگی را 
باید اصلاح می کردند و این موضوع کاملا کارشناسانه و 
منطقی است. اگر درآمدهای صندوق ها نتواند جوابگوی 
هزینه های رو به افزایش آنها به دلیل بیشتر شدن امید به 
زندگی باشد، صندوق ها به ورشکستگی نزدیک خواهند 
شد. این نکته کارشناسی در اغلب کشورها مورد توجه 

قرارگرفته و سن بازنشستگی اصلاح شده و افزایش یافته 
است. ما قدری تاخیر داریم. بعضی از بدخواهان این گونه 
القا می کنند که افزایش سن بازنشستگی ظلم است! آنها 
از اعتلای ایرانیان نگرانند! ما به جایی نخواهیم رسید مگر 
با فعالیت توأم با وجدان کار؛ ارزش پول ما جایگاه خود 
را بــاز نخواهد یافت مگر با افزایش تولید داخلی یعنی 
زحمت کشیدن خودمان و نه اتکا به واردات. پس از آن 
است که کشور بالنده خواهد شد و توقعات برحق مردم 
به ویژه گروه های آسیب پذیر و دستیابی به رفاه مطلوب را 
می توان پاسخ گفت وگرنه باید نفت و گاز و معادن کشور 
را حراج کنیم و صرف زندگی بخور و نمیر مردم کنیم!
به گزارش ایرنا، رئیس شورای مرکزی حزب موتلفه 
اسلامی تصریح کرد: به دلیل این که اصولگرایان رقیب 
جدی ندارند. اصلاح طلبان آن قدر، به ویژه در دولت های 
یازدهــم و دوازدهم، خرابی به بارآوردند که نمی توانند 
ســربلند کنند. حل کردن تمام گرفتاری های به ارث 
رســیده از آن دوران، افراد کارکشته می خواهد و زمان 
می برد و دولت ســیزدهم برای حفظ آبرو آنها را علنی 
نمی کند. امروز اصلاح طلبان آبرویی ندارند که بخواهند 
قد علم کنند و اگر بخواهند جرأت به خرج دهند مواجه با 
افشاگری های کوبنده خواهند شد، پس بهتر آن می بینند 
که فعلا چراغ خاموش حرکت کنند تا افتضاحات گذشته 
به فراموشی سپرده شود. در نتیجه رقابت بین اصولگرایان 
می افتد و دســته ها و گروه های جدیدی به مناســبت 
انتخابات خودنمایی می کنند و فهرســت های مختلفی 
ارائه خواهند داد.اصلاح طلبان به صورت نمادین حاضر 
خواهند شد تا لکه تحریم به آنها نچسبد، اما همت خود 

را می گذارند برای مجلس چهاردهم.

میرسلیم:

اصلاحات آبرویی ندارد كه بخواهد قد علم كند؛ 
تکلیف»شفافیت« به زودی در مجمع نهائی می شود

پرتاب کاوشگر ســلمان با کپسول زیستی 
کاووس، نخستین گام در دوره جدید فعالیت های 
فضائی کشور برای نقشه راه برنامه اعزام انسان 
به فضا خواهد بود کــه با تکیه بر توان داخلی و 
متخصصان صنعت فضائی کشور  و بدون هیچ گونه 

کمک خارجی با موفقیت صورت گرفت.
جدیدترین کاوشگر فضائی ایران با نام »سلمان« و 
حامل کپسول زیستی »کاووس« در نیمه آذرماه از پایگاه 
فضائی سمنان پرتاب شد تا گام مناسبی برای بازگشایی 
جنبه های تحقیقات زیستی در برنامه فضائی ایران باشد. 
جنبه ای که از سال ۱۳9۲ و در دولت روحانی به یکی از 
راکدترین بخش های برنامه فضائی کشور تبدیل شده بود.

کاوشگر فضائی ایرانی
کاوشگرهای فضائی وسائلی هستند که پیش از 
انجام مأموریت های اصلی و در مراحل پژوهشــی به 
فضا ارسال می شــوند. مأموریت آنها به طور معمول 
جمع آوری اطلاعات محیطی از مدارهای مختلف برای 
اســتفاده در مراحل طراحی محموله های پژوهشی 
و عملیاتــی بعدی، آزمایش برخی زیرســامانه ها و 
فناوری های مختلف در مدارهای پایین و همچنین 

پیشبرد برنامه های زیستی فضائی است.
کاوشگرهای فضائی ایران که بر مبنای توانمندی های 
کسب  شده در بخشــی از برنامه موشکی کشور شکل 
گرفتند از ســال ۱۳۸۵ و دولت نهم مأموریت های خود 
را آغاز کردند. کاوشگر   ۱ تا ۳ براساس پیشران سوخت 
جامد راکت های نازعات، کاوشگرهای ۴ تا ۷ و کاوشگر 
پیشگام بر اساس پیشران ســوخت جامد راکت زلزال 
و کاوشــگر پژوهش نیز برمبنای موشک سوخت مایع 
شــهاب - ۲ توســعه یافتند ولی هیچ موشک نظامی بر 
اساس کاوشگرهای فضائی توسعه نیافت که این نشانه 

عدم کاربرد نظامی برنامه کاوشگرهای ایرانی است.
در فاصله سال های ۱۳۸۵ تا بهمن ۱۳9۱ که پرتاب 
موفق کاوشگر »پیشگام« حامل یک حیوان زنده از نوع 
میمون صورت گرفت، تعداد زیادی از مأموریت کاوشگرها 
به موفقیت کامل رسیدند که باعث شد در مجموع یکی از 
ابعاد بسیار موفق برنامه فضائی ایران همین کاوشگرهای 
فضائی باشند. کاوشگر پیشگام محموله خود را تا ارتفاع 
۱۲۰ کیلومتــری بالا برد که مجموع زمان این عملیات 

۲۰ دقیقه به طول انجامید.
کاوشگر »پژوهش« نیز حامل دومین میمون فضائی 

ایران در بهمن 9۲ به فضا رفت. این کاوشگر نیز همانند 
پیشــگام حامل یک میمون از نژاد رزئوس بود. پژوهش 
مســیری به شکل یو)U( معکوس را در مأموریت خود 
تا ارتفاع ۱۲۰ کیلومتری از ســطح زمین در مدت ۱۵ 

دقیقه طی کرد.
پس از »پژوهش«، کاوشــگرهای فضائی به یکی از 
راکدترین بخش های برنامه فضائی کشور تبدیل شدند. 
در این مسیر، هدف گذاری نهائی، پرتاب زیرمداری انسان 
به فضا در حوالی سال های ۱۳9۵ تا ۱۳9۷ هدف گذاری 
شده بود که برای آن حتی نمونه مقیاس کامل )ماک آپ( 
سفینه و کپسول حامل انسان نیز طراحی و ساخته شد. 
با توجه به عدم ارتباط فنی خاص بین مجموعه فضائی 
ایران و کشورهای دیگر، می توان گفت درصد موفقیت 
برنامه کاوشگرهای ایران بسیار درخور تحسین بوده است.

عملکرد صحیح یک حامل فضائی با سرعت پروازی 
چند برابر ســرعت صوت، عملکرد صحیح ســازوکارها 
)مکانیــزم( متعدد در بخش محموله شــامل جدایش، 
حسگرها، ثبت داده ها، انتقال داده ها، تحمل ارتعاشات 
با فرکانس های بسیار بالا، بارهای آکوستیکی، تنش های 
مکانیکی و حرارتی که به تمام اجزای کاوشــگر فضائی 

وارد می شوند، همگی در تمامی اجزاء از صفحات بدنه تا 
بوردهای الکترونیکی باید به درستی پیش بینی و محاسبه، 
و راهکار فنی لازم برای عدم بروز مشکل اندیشیده، سپس 

آزمایش و تأیید شود.
پس از آن باز هم هیچ اطمینان عملی وجود ندارد 
تا اینکه پرتاب های آزمایشی به تعداد کافی انجام شود که 
در این فرآیند، قابلیت اطمینان به عنوان یک مفهوم مهم 
مهندسی و صنعتی ایجاد شود. در صورت ایجاد تغییرات 
عمده در طراحی مثلاً برای اجرای یک مأموریت جدیدتر، 
بازهم باید فرآیندهای آزمایش های زمینی به طور کامل 

سپری شود و مجدداً آزمایش پروازی صورت پذیرد.
این مقدار حساســیت در جزئیات سبب می شود تا 
بعضاً یک اشتباه کوچک یا یک عدم پیش بینی مشکل 
فنی احتمالی سبب موفقیت ناقص یا عدم موفقیت شود. 
عدم اطلاع از شــرایط محیط فضا نیز در گام های اولیه 
یک برنامه فضائی سبب بروز مشکل و نقص می شود که 
به واسطه مخفی نگهداشتن راهکار غلبه بر چالش های 
حاکم در جو رقیق و ارتفاعات بالا توسط قدرت های بزرگ 
فضائی، کشورهای در حال توسعه چاره ای جز آزمایش 

واقعی در برخی موارد ندارند.

مسیر ایران برای اعزام انسان به فضا

»كاووس« چطور به فضا رفت و چگونه به زمین برگشت؟

بقیه از صفحه ۲
 امیرعبداللهیان: آمریکا در عمل

هیچ اعتباری برای حقوق بشر قائل نیست
حسین امیرعبداللهیان روز سه شنبه با موضوع 
»وضعیت حقوق بشــر در ســرزمین های اشغالی 
فلســطین، اعلامیه جهانی حقوق بشــر و حقوق 
بشردوســتانه بین المللی« در ژنــو در گفت وگو با 
خبرنگاران گفت: نشســتی که به محض ورود در 
آن شــرکت کردیم،  نشست وزرای خارجه درباره 
وضعیت غزه و فلســطین در هفتادمین ســالروز 

تصویب اعلامیه حقوق بشر بود.
وزیر امور خارجه ادامه داد: وزیران امور خارجه 
همگی اتفاق نظر دارند که حملات و نسل کشی رژیم 
جنایتکار اسرائیل باید متوقف شود و با بازگشایی 
مرز رفح، کمک های انسان دوستانه به سراسر غزه 
برسد و جلوی کوچ اجباری ساکنان غزه گرفته شود، 

همین وضعیت در کرانه باختری هم وجود دارد.
امیرعبداللهیان تاکید کرد: جای تأسف است 
که در مرکز اروپایی سازمان ملل متحد هفتادمین 
سالگرد تصویب اعلامیه حقوق بشر گرامی داشته 

می شود.
وزیر امور خارجه افزود: شــاهد نسل کشی در 
فلسطین هستیم و بدتر اینکه آمریکایی که میزبان 
و محل مقر اصلی سازمان ملل متحد در نیویورک 
است در روزهای گذشته قطعنامه توقف کشتار زنان 

و کودکان را به تنهائی وتو کرد.
امیرعبداللهیان ادامه داد: این نشــان می دهد 
آمریکا  هیچ اعتبــاری در عمل برای حقوق زنان 
و بشر و کودکان قائل نیست و امیدوار هستیم در 
نتیجه تلاش ها و رایزنی ها، هر چه زودتر شاهد توقف 

کشتار غیرنظامیان در غزه باشیم.
امیرعبداللهیان خاطرنشــان کرد: بر اســاس 
وضعیــت منطقه بارها اعــلام کرده ایم اگر جنگ 
متوقف نشود احتمال گســترش دامنه آن وجود 
دارد. امروز جهانیان شــاهد هستند که این جنگ 
ابعاد گسترده تری به خود گرفته و برخی کشورها 
از جملــه لبنان و یمن در منطقه ما در حمایت از 

غزه اقداماتی انجام داده اند.
وی هشــدار داد:  اگر این وضعیت ادامه پیدا 
کند، امکان یک انفجار غیرقابل کنترل و پیش بینی 

وجود دارد.
به گزارش ایرنا، امیرعبداللهیان عصر سه شنبه 
در بدو ورود به مقر اروپایی سازمان ملل متحد در 
ژنو، در نشست عالی رتبه وزرایی با موضوع »وضعیت 
حقوق بشــر در سرزمین های اشــغالی فلسطین، 
اعلامیه جهانی حقوق بشــر و حقوق بشر دوستانه 
بین المللــی« با حضور تعــدادی از وزرای خارجه 
کشــورهای مختلف از جمله برخی کشــورهای 
عربی و اســلامی و دیپلمات های ارشــد شرکت و 

سخنرانی کرد.

عرنوس در دیدار با امیرعبداللهیان:

نقشه آمریکا و رژیم صهیونیستی
نقش بر آب شد

رئیس جمهور اظهار داشت: کشورهای توسعه یافته 
از آنجا که به هیچ یک از معاهدات محیط زیســتی 
بین المللی پایبندی ندارند، از جمله عاملین اصلی 
تغییرات اقلیمی در جهان هستند و از سوی دیگر 
سازمان های بین المللی مربوطه نیز برای اجرای این 
معاهدات جدیت و اهتمــام لازم را ندارند که این 
وضعیت نیاز به تجدیدنظر و بازنگری در این زمینه را 

به امری ضروری تبدیل کرده است.
جلسه شــورای عالی محیط زیست به ریاست آیت الله 
ســید ابراهیم رئیسی با بررســی دو دستور کار »عملکرد 
دستگاه های مختلف در اجرای قانون هوای پاک« و همچنین 
»موضوع انتزاع و یا ارتقای برخی نقاط حفاظت شــده« در 

کشور برگزار شد.
رئیسی در این جلسه ناظر به گزارش سازمان حفاظت 
محیط زیست درباره عملکرد دستگاه های مختلف در اجرای 
قانون هوای پاک، با تاکید بر ضرورت بررسی میزان واقع نگری 
و قابلیت اجرای این قانون،  مشخص شدن سهم دستگاه ها 

در آلایندگی، بررسی دقیق علت کاهش یا افزایش آلودگی 
در اســتان های مختلف و تعییــن زمان بندی برای اجرای 
تکالیف و وظایف هر دستگاه در این زمینه تصریح کرد:  همه 
سازمان ها، دستگاه های اجرائی و نهادهای مختلف به موجب 
قانون در قبال رفع معضل آلودگی هوا وظیفه دارند و باید 
نسبت به عملکرد خود به مردم گزارش دهند و اگر هم در 
بخشی از اجرای وظایف خود با مانعی مواجه هستند، آن را 

به صراحت اعلام کنند.
وی همچنین با اشــاره به نواقص پیشنهادات مطرح 
شده از سوی سازمان حفاظت محیط زیست درباره اجرای 
این قانون، این سازمان را مکلف کرد با در نظر گرفتن همه 
جوانب اقلیمی و اســتانی و همچنین ارگانی و سازمانی در 
مدت کوتاهی نســبت به اصلاح و ارائه پیشنهادات مطرح 

شده اقدام کند.
رئیس جمهور حفاظت از محیط زیست را وظیفه شرعی، 
قانونی و انسانی همگان دانست و با تاکید بر ضرورت اجرای 
کامل تکالیف قانونی از ســوی دستگاه های اجرائی کشور 

گفت : اینکه در قانون اساسی ما فرآیند توسعه فرع بر حفظ 
محیط زیست قلمداد شده از نشانه های مترقی بودن قانون 
اساسی است که باید به دقت اجرا شود. در موارد استثنایی 
و ضروری برنامه های توسعه که با زندگی مردم گره خورده 
نیز حل مشکل باید با عدم آسیب رسیدن به محیط زیست 

همراه باشد.
رئیســی ضمن تقدیر از اهتمام وزیر صنعت، معدن و 
تجارت نســبت به موضوع برقی کردن ناوگان حمل ونقل 
عمومی، همه بخش های اداری و اجرائی کشور را برای کمک 
به تســریع در تحقق این برنامه و هدف مهم جهت کاهش 

آلودگی هوا فراخواند.
وی در ادامــه به موضوع بــا اهمیت تغییرات اقلیمی 
و اثرات نگران کننده آن بر محیط زیســت کشور از جمله 
فرسایش خاک، فرونشست زمین و خشک شدن تالاب ها، 
پدیده گرد و غبار و آتش ســوزی جنگل ها اشاره کرد و با 
تاکید بر مسئولیت مستقیم سازمان های بین المللی مربوط 
در این زمینه گفت: کشــورهای توسعه یافته از آنجا که به 

هیچ یک از معاهدات محیط زیســتی بین المللی پایبندی 
ندارنــد، از جمله عاملین اصلی تغییرات اقلیمی در جهان 
هستند و از سوی دیگر سازمان های بین المللی مربوطه نیز 
بــرای اجرای این معاهدات جدیت و اهتمام لازم را ندارند 
که این وضعیت نیاز به تجدیدنظر و بازنگری در این زمینه 

را به امری ضروری تبدیل کرده است.
رئیس جمهــور همچنین با تاکید بر توجه به ضرورت 
بهره گیــری از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان در حفظ 
محیط زیست و همچنین اهتمام به مردمی سازی در این 
عرصه و نقش دادن به اقشار مختلف مردم به عنوان بهترین 
حافظان محیط زیســت،  نگاه ویژه به نظرات تخصصی و 
بهره گیری از نظرات صاحب نظران حوزه محیط زیست را در 
تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها در این زمینه خواستار شد.

در این جلسه مصوب شد ۱۳ منطقه به مناطق حفاظت 
شده سازمان محیط زیست اضافه و همچنین ۱۵ منطقه 
نیز برای استفاده در طرح های توسعه ای و عمرانی از مناطق 

حفاظت شده منتزع شود.

رئیسی در شورای عالی محیط زیست مطرح کرد

كشورهای توسعه یافته
به معاهدات محیط زیستی بین المللی پایبندی ندارند


